
Katastrální území
Slyšel jsem, že katastrální

území musí být jen v jedné
obci. Dokonce jsem se to doče-
tl na internetu. V jednom vašem
článku však uvádíte, že tomu
tak být nemusí, že jedno katast-
rální území může být rozděleno
do více obcí. Kde je pravda? 

PP.. KK..,, PPrraahhaa 77 -- TTrroojjaa

Vzhledem k tomu, že žijete
v Praze 7 v Troji, se vašemu
dotazu ani nedivím. Katastrál-
ní území Troja je jedním
z těch, které je rozděleno mezi
několik městských částí se
samostatným zastupitelstvem
na úrovni obce. Zde jde
o Prahy 7 a 8, ale existuje
i samostatná městská část
Praha-Troja. Jde o situaci,
která vznikla vývojem, osob-
ně se přiznávám, že nepovažu-
ji za šťastné, aby byly obce
(zde městské části) neodůvod-
něně tak rozdílně velké. Je to
proti zásadám racionálního
řízení a územní správy.
K takové deformaci došlo
hlavně po roce 2000, kdy byly
zrušeny samosprávné okresy
(jako územní jednotky však
zůstaly) a zcela se rozešlo
územní a samosprávné dělení
státu. Nevyhovuje to v přípa-

dě krajů ani požadavkům EU
na správu a podporu eurore-
gionů. Ale je tomu tak. Připo-
mínám, že v České republice
je přes 13 000 katastrálních
území a podobné dělení se
týká jen několika z nich.
Všechny informace najdete na
webu Českého úřadu země-
měřického a katastrálního,
www.cuzk.cz, kde naleznete
i původní katastrální mapy ze
začátku 19. století. Právě ty
byly vyhotovovány odděleně
podle katastrálních území.

Předzahrádka
Máme rekreační chalupu

v obci K. v okrese Liberec,
kterou jsme koupili, tedy mí
rodiče, před sedmdesáti roky.
Před domem u silnice je před-
zahrádka, oplocená, kterou po
celou dobu užíváme. Před
rokem jsem zjistil, že je zapsá-
na jako majetek Silnic a dál-
nic. Jak k tomu mohlo dojít
a co máme dělat, aby se vše
napravilo, měl jsem za to, že je
to náš pozemek. 

VV.. HH..,, KKoobbyylliissyy

Ověřil jsem, že ve vaší
osadě došlo již před časem ke
vzniku nové digitalizované
katastrální mapy. Tuto změnu

jste asi ani nezaevidoval, pro-
tože se oznamuje veřejnou
vyhláškou na obecní úřední
desce. K podobné situaci
došlo i u vašich sousedů,
doporučuji, abyste postupoval
stejně jako oni a vámi užíva-
nou předzahrádku odkoupili.
Ve staré katastrální mapě je
zřejmé, že tento pozemek
k domu nepatřil, tuto okolnost
jste zřejmě dříve přehlédli.
Vzhledem k ceně pozemků
doporučuji koupi, dávám jí
přednost před soudním přeta-
hováním o vydržení. Tady
byste asi uspěl, ale bylo by to
delší a dražší.

Rady pro bydlení 
na internetu

Na internetu jsem našla
mnoho stránek, kde mnoho lidí
odpovídá na dotazy, týkající se
bydlení. Jde o rady právníků
i laiků, často se liší. Chci požá-
dat o radu, komu mám věřit. 

PP.. NN..,, zzaasslláánnoo mmaaiilleemm

Za takový dotaz jsem vděč-
ný, jistě totiž nejste sama,
kdo řeší takové problémy. I já
odpovím pouze obecně –
pokud vznikne v domě nebo
okolí nějaký problém, pokus-
te se vše řešit dohodou. Mno-
hokrát se mi to vyplatilo. Při-
pomenu také jednu radu, kte-
rou mi doporučil jedem kole-
ga, senior, se kterým jsem se

potkal již dávno. Lidi řeší vše
tak, jak jsou to zvyklí dělat.
Může to být způsobeno
i vývojem legislativy i urči-
tou samosprávou v činnosti
územních pracovišť staveb-
ních úřadů. Pokud však jde
o odpověď na Váš dotaz pak
radím - nakupujte u odborní-
ků. Takže přidám několik
webových adres, kde byste
měla najít pomoc, pokud ji
potřebujete. Doporučuji stán-
ky Státního fondu rozvoje
bydlení www.sfrb.cz a jím
provozovaný portál o bydlení
– www.portalobydleni.cz, na
němž se podílejí i odborníci
z České společnosti pro roz-
voj bydlení (www.csrb.cz)
a SON (www.son.cz). Spo-
lehlivé návody pro řešení

najdete i na webu Českomo-
ravských bytových družstev
(www.scmbd.cz) nebo Sdru-
žení malých bytových druž-
stev a společenství vlastníků
(www.bytovadruzstva.cz).
Pokud se vaše dotazy budou
týkat stavebního či územní-
ho řízení, hledejte pomoc
přímo u ministerstva
(www.mmr.cz) anebo na
www.cuzk.cz, půjde-li
o záležitosti katastru nemo-
vitostí a jeho historie. Zde
naleznete i nejlepší mapy
i letecké snímky, aktuální
i historické, z našeho území.

SSttrráánnkkuu ppřřiipprraavviill 
ZZbbyyššeekk KKUUPPSSKKÝÝ

IILLUUSSTTRRAAČČNNÍÍ FFOOTTOO –– 
HHaallóó nnoovviinnyy//RRoommaann BBLLAAŠŠKKOO

Zeptali jste se – František Beneš odpovídá
DDoo bbyyttoovvéé ppoorraaddnnyy HHaallóó nnoovviinn ((ee--mmaaiill::

hhaalloonnoovviinnyy@@hhaalloonnoovviinnyy..cczz nneebboo ppíísseemmnněě
nnaa aaddrreessuu rreeddaakkccee PPoolliittiicckkýýcchh vvěězzňňůů 99,,
111111 2211 PPrraahhaa 11)) cchhooddíí ssttáállee řřaaddaa ddoottaazzůů..
OO ooddppoovvěěddii jjssmmee ppoožžááddaallii eexxppeerrttaa nnaa
bbyyttoovvoouu pprroobblleemmaattiikkuu aa ssttíínnoovvééhhoo mmii--
nniissttrraa KKSSČČMM pprroo mmííssttnníí rroozzvvoojj FFrraannttiišškkaa
BBeenneeššee..
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Příspěvek na bydlení je ssoocciiáállnníí ddáávvkkaa, která se poskytuje podle zákona č. 117/1995 Sb.,
o státní sociální podpoře, ve znění pozdějších předpisů. ŽŽááddoossttii oo ppřřííssppěěvveekk ssee ppooddáávvaajjíí nnaa mmíísstt--
nníícchh úúřřaaddeecchh pprrááccee, kde jsou k dispozici potřebné tiskopisy. Kalkulačky pro výpočet jsou také
na různých webech.

NNaa ppřřííssppěěvveekk nnaa bbyyddlleenníí mmáá nnáárrookk VVLLAASSTTNNÍÍKK NNEEBBOO NNÁÁJJEEMMCCEE BBYYTTUU,, kktteerrýý jjee vv bbyyttěě ppřřii--
hhllááššeenn kk ttrrvvaalléémmuu ppoobbyyttuu,, jjeessttlliižžee nnáákkllaaddyy nnaa bbyyddlleenníí ppřřeekkrraaččuujjíí 3300 %% ((vv PPrraazzee 3355 %%)) ssoouuččttuu
mměěssííččnníícchh ččiissttýýcchh ppřřííjjmmůů vvššeecchh,, kkddoožž jjssoouu vv ttéémmžžee bbyyttěě hhllááššeennii kk ttrrvvaalléémmuu ppoobbyyttuu;; podmínka,
aby spolu trvale žili a společně hradili náklady, se nevyžaduje.. VVýýššee ppřřííssppěěvvkkuu ssee rroovvnnáá rroozzddíí--
lluu,, oo kktteerrýý sskkuutteeččnnéé nnáákkllaaddyy nnaa bbyyddlleenníí ppřřeekkrraaččuujjíí ttuuttoo hhrraanniiccii,, aallee jjeenn ddoo vvýýššee nnoorrmmaattiivvnníícchh
nákladů podle typu bytu, velikosti obce a počtu osob v rodině.

PPřřííjjeemm jjee tteessttoovváánn ččttvvrrttlleettnněě vždy za uplynulé čtvrtletí. Do rozhodného příjmu rodiny se
započítávají příjmy všech společně posuzovaných osob. Do příjmů se počítají i přídavky na děti,
výživné a rodičovský příspěvek.

NNáákkllaaddyy nnaa bbyyddlleenníí ssee ssttaannoovvíí jjaakkoo mměěssííččnníí pprrůůmměěrr za kalendářní čtvrtletí bezprostředně
předcházející kalendářnímu čtvrtletí, na které se nárok na výplatu dávky uplatňuje.

Náklady na bydlení tvoří:
VV bbyytteecchh nnáájjeemmnníícchh nnáájjeemmnnéé a náklady za společné služby vvee sskkuutteeččnnéé vvýýššii

VV bbyytteecchh vvee vvllaassttnniiccttvvíí aa vv bbyytteecchh ddrruužžsstteevvnníícchh ((BBDD)) náklady srovnatelné s nájemným, podle
počtu osob, mměěssííččnněě

Podle počtu osob v bytě 1 2 3 4 a více
bbeezz oohhlleedduu nnaa sskkuutteeččnněě ppllaacceennoouu vvýýššii 22112288 KKčč 22991122 KKčč 33880088 KKčč 44559922 KKčč

Ve všech bytech dále:
NNáákkllaaddyy zzaa bbyytt - plyn, elektřina, vodné, stočné, dálkové teplo a odvoz odpadu vvee sskkuutteeččnnéé vvýýššii
PPeevvnnáá ppaalliivvaa pro lokální vytápění, podle počtu osob, mměěssííččnněě - bez ohledu na skutečně

placenou výši.
1 -  789 Kč 2 - 1079 Kč 3 – 1411 Kč 4 a více – 1744 Kč.

Příspěvek na bydlení v roce 2020
Ověřte si, zda máte nárok, a požádejte o příspěvek

NNoorrmmaattiivvnníí mměěssííččnníí nnáákkllaaddyy HHrraanniiccee mměěssííččnnííhhoo ppřřííjjmmuu,, 
nnaa bbyyddlleenníí kkddyy jjeeššttěě vvzznniikkáá nnáárrookk nnaa ppřřííssppěěvveekk::

Počet osob v bytě 11 22 33 44++ 11 22 33 44++

NNáájjeemmnníí bbyytt
Praha 88 557777 1111 992299 1155 995533 1199 661199 2244 550066 3344 008833 4455 558800 5566 005544
nad 100 tis. 66 882211 99 552255 1122 881100 1155 882277 2222 773377 3311 775500 4422 770000 5522 775577
50 až 100 tis. 66 550022 99 008899 1122 223399 1155 113388 2211 667733 3300 229977 4400 779977 5500 446600
10 až 50 tis. 55 554488 77 778833 1100 553311 1133 008899 1188 449933 2255 994433 3355 110033 4433 559977
do 10 tis. obyvatel 55 337744 77 554455 1100 222200 1122 770033 1177 991133 2255 115500 3344 006677 4422 334433

VVllaassttnníí bbyytt,, BBDD
Praha 44 887722 66 995533 99 446611 1111 776699 1133 992200 1199 886666 2277 003311 3333 662266

jinde v ČR 44 887722 66 995533 99 446611 1111 776699 1166 224400 2233 117777 3311 553377 3399 223300

Jestliže i po započtení příspěvku na bydlení má žadatel nárok na příspěvek na živobytí, získává
dále ddooppllaatteekk nnaa bbyyddlleenníí ze systému pomoci v hmotné nouzi. Žádosti se podávají rovněž 
na úřadech práce.

K žádosti doložte:
n Pro všechny ČLENY DOMÁCNOSTI pprrůůkkaazz ttoottoožžnnoossttii, u dětí do 15 let rodný list.
n KKaažžddáá zzee ssppoolleeččnněě ppoossuuzzoovvaannýýcchh oossoobb,, kktteerráá mmáá vvllaassttnníí ppřřííjjmmyy, musí podat DDookkllaadd oo vvýýššii

ččttvvrrttlleettnnííhhoo ppřřííjjmmuu zzaa ppřříísslluuššnnéé kkaalleennddáářřnníí ččttvvrrttlleettíí..
n Doklad o výživném za příslušné kalendářní čtvrtletí.
n Prohlášení osob, které nemají příjmy rozhodné pro nárok na dávky.
n DDookkllaadd oo vvýýššii nnáákkllaaddůů nnaa bbyyddlleenníí zzaa bbyytt, na který je uplatňován nárok na příspěvek.
n PPrroo nneezzaaooppaattřřeennéé dděěttii ppoo sskkoonnččeenníí ppoovviinnnnéé šškkoollnníí ddoocchháázzkkyy – PPoottvvrrzzeenníí oo ssttuuddiiuu nebo

Rozhodnutí o přerušení studia nebo Potvrzení o zdravotním stavu nebo Potvrzení o neschop-
nosti soustavně se připravovat na budoucí povolání nebo vykonávat výdělečnou činnost nebo
Potvrzení o vedení v evidenci úřadu práce pro uchazeče o zaměstnání po skončení povinné
školní docházky do 18. roku věku.

n DDookkllaadd oo ttoomm,, žžee bbyytt jjee uužžíívváánn nnaa zzáákkllaadděě nnáájjeemmnníí ssmmlloouuvvyy nneebboo nnaa zzáákkllaadděě vvllaassttnniiccttvvíí
nneemmoovviittoossttii..

Příspěvek na bydlení nemůže být přiznaný:
n Dům nebo byt nevyhovuje stavebnímu zákonu a není zkolaudovaný k bydlení 

– například kvůli malým rozměrům.
n Nemáte-li v domě či bytě hlášené trvalé bydliště.
n Nejste majitel ani nájemník, ale jen podnájemník (domu či bytu).
n Pokud jste v posledních třech měsících neuhradil náklady na bydlení (např. nájemné).
n Jsou-li vaše náklady na bydlení hrazeny z účtu jiné osoby.
n Platíte-li nájemné svému příbuznému (například synovi nebo otci).

Do nákladů na bydlení se započítají:
n Uhrazené a doložené náklady na bydlení pokud rodina v bytě, na který je uplatňován nárok

na příspěvek na bydlení, v rozhodném období žila.
n 80 % příslušných normativních nákladů na bydlení za každý měsíc, pokud rodina, v bytě, 

na který je uplatňován nárok na příspěvek na bydlení, v rozhodném období nebo po jeho část
nežila.

n Náklady na bydlení uhrazené v původním bytě, pokud se stejný okruh společně posu-
zovaných přestěhoval do nového bytu a v původním bytě jim byl poskytován příspěvek 
na bydlení.


